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Kedves Hallgatótársaim! 

Ű
Azt hiszem, nyugodtan mondhatjuk vége az ősznek és lassan kezdődik 
a tél. A tél pedig egyet jelent a vizsgaidőszak kezdetével... Addig még 
van pár szabad délutánunk, amit ki lehet használni a szórakozásra, 
kikapcsolódásra. Hagyományainkhoz hűen november utolsó 
péntekén kerül megrendezésre az 58. jogászbál. Karunkon is 
folyamatosan zajlik az élet, rengeteg eseményről számolunk be 
most is Nektek. A Hallgatói Mozgalom díjainak átadásán, valamint a 

Perbeszédmondó versenyen is részt vettünk. A Nyúzdában Dr. Sallai Miklós Tanár Úrral 
beszélgettünk. Az OTDK-s rovatunkban sikeresen szerepelt hallgatókat kérdeztünk. 
A Gólyabáli eseményekről is beszámolunk, valamint az orvos-jogász-közgazdász 
vetélkedő eredményéről is. Kiss Péter előadásán is ott jártunk. Sportrovatunk 
folytatásaként a capoeirával ismerkedhettek meg, amelynek nagyon érdekes a története. 
Most is van programajánlónk, melyekből kedvetek szerint válogathattok. A 
Filmkririkában pedig egy új filmmel ismerkedhettek meg. Mindenkinek jó olvasást 
kívánok! 

Tarnai Nikoletta 
Főszerkesztő 

Hamarosan megint egy félévvel öregebbek leszünk. Már nem az a 
szoknyás, pólós jó idő vár minket reggelenként. Előkerültek a 
pulcsik, kabátok, s valahogy az ilyen jellegű időváltozással együtt 
mindig előkerülnek a vizsgaidőszak, elővizsga és ZH fogalmak is. 
Mindazonáltal persze ezeken kár lenne keseregnünk, hiszen ez a 
félév is bővelkedett eseményekben. Sikeresen lezárult egy HAS, 
amely a rossz idő ellenére rekordszámú hallgatót vonzott. Az I. Jogi 

Kari pókerbajnokság sikerét pedig a következő iránti nagy érdeklődésen lehet igazán 
lemérni. Hamarosan itt a Jogászbál, amelyen idén először sztárvendég fellépőnk is lesz, 
mégpedig a Cotton Club Singers. 
Reményeim szerint mire ezeket a sorokat olvassátok, elérhető lesz a Jogi Kari HÖK új 
honlapja is a http://www.hok.juris.u-szeged.hu címen, ahol biztos ugyan, hogy még 
kezdeti hibákat és hiányosságokat is találhattok, de legalább a kezdeti lépések már 
megtörténtek. A honlap mellett az új levelezőlista is megkezdi pályafutását, de mindenről 
bővebben majd e-mailben. 
Az előttünk lévő szűk egy hónapnyi „szorgalmas" időszakhoz mindenkinek tartalmas 
időtöltést kívánok! 

Telegdy Gergely 
HÖK elnök 
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Országos Perbeszéd- és Jogesetmondó Verseny 
November ötödikén rendezte meg az Agrárjogi 
és Környezetvédelmi Jogi Tanszék a II. 
Országos Perbeszéd- és Jogesetmondó Versenyt. 
Karunkat a megmérettetésen Szabó Gabriella, 
Fekete-Szabó Tamás valamint Kaszai Balázs 
képviselte. A rendezvény megnyitója előtt dr. 
Tóth Lajos, a Tanszék vezetője, dr. Szabó Imre, 
a Kar dékánja, valamint Telegdy Gergely, 
a HÖK elnöke megkoszorúzta dr. Perbíró József 
földszinti emléktábláját. 
A versenyen, a szegedi indulókon kívül Pécsről, 
Miskolcról, Debrecenből, az ELTE-ről valamint 
a Pázmányról érkezett hallgatók vettek részt és 
mérték össze retorikai képességeiket. A zsűri 
elnöke dr. Kasza Ferenc, a Szegedi Táblabíróság 

elnökhelyettese, titkára pedig dr. Czene Klára, 
a Csongrád Megyei Bíróság elnöke volt. 
A zsűriben foglalt még helyet dr. Gaál Sándor, 
dr. Könczöl László és Telegdy Gergely is. 
Az egyéni kategória első díját Szabó Krisztián 
(ELTE), a dr. Czene Klára által felajánlott 
másodikat pedig Kőhegyi Dávid (Miskolc) 
vehette át. A csapatversenyben az ELTE végzett 
az első helyen, így egy éven keresztül - a jövőre 
B u d a p e s t e n m e g r e n d e z e t t k ö v e t k e z ő 
erőpróbáig - náluk lehet a vándorkupa. 
A második helyet az SZTE ÁJTK csapata 
szerezte meg, és ezzel elnyerték a HÖK által 
felajánlott másik különdíjat. Sikerükhöz 
ezúton is gratulálunk! 

Jagodics Ivett 

A Hallgatói Mozgalomért Emlékérem átadása 
Október 16. a Hallgatói Önkor-
mányzatiság és az Egyetemi 
autonómia napja. Ez alkalomból 
a Szegedi Városháza díszter-
mében adták át az ÁJTK HÖK 
emlékérmeit. A 2003-as esztendő 
okta tó i d í jazo t t ja prof. dr. 
Mészáros Rezső lett, aki 2000 és 
2003 között az SZTE rektori 
feladatait látta el. Kitüntetését az 
EHÖK lé t re jö t tében vállalt 
ha t a lmas szerepéér t kap ta . 
Ugyanezen év hallgatói díjazottja dr. Farkas 
Attila, az ÁOK HÖK volt elnöke, az egyetemi 
integráció egyik kezdeményezője. A 2004-es 
esztendő oktatói díját dr. Mader Béla, az SZTE 
Központi Könyvtárának igazgatója kapta 
többek között az EHÖK-irodának is helyet adó 
TIK létrejöttéért tett erőfeszítéseiért. Az idei év 
hallgatói díját Jancsák Csabának ítélték, aki az 
SZTE EHÖK elnöke volt két éven keresztül. 
Az ünnepséget Mák Balázs beszéde nyitotta 
meg. Az EHÖK jelenlegi elnöke kitért a 
hal lgatói ö n k o r m á n y z a t o k tö r t éne t é r e , 

visszanyúlva egészen 1956. 
o k t ó b e r 16-ig, a m i k o r a 
Bölcsészkar Aditorium Maxi-
mumában összegyűlt tömeg 
megalapította a MEFESZT. 
E m e l l e t t k i e m e l t e , hogy 
a szegedi egyetemis táknak 
mindvégig nagy szerepük volt 
a különböző egyetemi mozga-
lmakban, elég csak az OFÉSZ, 
a HÖKOSZ vagy a HÖOK 
létrejöttére gondolnunk. Mák 

Balázs beszédét azzal a gondolattal zárta, hogy 
nagyszerű dolgokat nem nagyszerű emberek 
hoznak létre, hanem nagyszerű dolgokra képes 
mindennapi emberek. 
A díjátadón felszólalt még Kiss Tamás, aki az 
1956-os események résztvevője volt. A Nagy 
Imre-érdemrenddel kitüntetett volt joghallgató 
kijelentette, hogy az egyetemistáknak mindig is 
sajátja volt az igazságra való törekvés: ezt így 
vélte saját fiatalkorában, és örömmel látja, hogy 
ez most sincs másként. 

Jagodics Ivett 



u k h f á u i 
A Hallgatói Önkormányzat által adható 

egyes támogatások módosításáról 

A HÖK Testülete 2004. szeptember 28-i ülésén 
döntött a hallgatók számára adható egyes 
pá lyáza t i d í j t é t e l e k m ó d o s í t á s á r ó l . A 
módosítást melyet nyugodtan nevezhetünk 
díjemelésnek is a Kari Tanács október 21-én 
e l fogadta , így a novemberben leadot t 
pályázatokban már az itt megjelölt díjtételekre 
lehet pályázni. 

I. Emelésre került, a szakmai gyakorlat 
támogatás összege. A korábbi 15.000 forint 
helyett, most már 20.000 forinttá lehet 
gazdagabb az, aki a szakmai gyakorlatának 
(teljes időtartamát) nem a lakóhelyén és nem 
Szeged Megyei Jogú Város közigazgatási 
területén teljesíti. 

II. Változás történt a nyelvvizsga ösztöndí jak 
mértékében is. A diploma megszerzéséül 
támasztott mindenkor hatályos nyelvvizsga 
követelményeken felül teljesített: 
a. államilag elismert középfokú szóbeli 
vagy írásbeli nyelvvizsga esetén egyszeri 4.000 
Ft helyett 6.000 Ft-ot 
b. államilag elismert középfokú szóbeli és 
írásbeli nyelvvizsga esetén egyszeri 8.000 Ft 
helyett 12.000 Ft-ot 
c. államilag elismert felsőfokú szóbeli 
vagy írásbeli nyelvvizsga esetén egyszeri 8.000 
Ft helyett 12.000 Ft-ot 
d. államilag elismert felsőfokú szóbeli és 
írásbeli nyelvvizsga esetén egyszeri 16.000 Ft 
helyett24.000 Ft-ot 
könyvelhet el a pályázó költségvetése bevételi 
oldalán. 

III. Az utazási támogatások rendszerében 
történt változások a következők: 
a. a kilenc hónapig történő kiutazás 
esetén a támogatás mértéke 25.000 Ft helyett 
30.000 Ft. 

b. a hat hónapig történő kiutazás esetén 
a támogatás mértéke 20.000 Ft helyett 25.000 
Ft. c. a három hónapig történő kiutazás 
esetén a támogatás mértéke 15.000 Ft helyett 
20.000 Ft. 
d. az egy hétig terjedő időtartamra 
történő kiutazás esetén a támogatás mértéke 
10.000 Ft helyett legfeljebb 15.000 Ft. 
e. egyéb jellegű külföldre történő utazás 
esetén a támogatás 5.000 helyett legfeljebb 
10.000 Ft. 

IV. Tanulmányi versenyen elért helyezések 
esetén a támogatás mértéke: 
a. városi verseny esetén III. helyezésnél 
2.000 Ft helyett 3.500 Ft, II. helyezésnél 3.500 
Ft helyett 7.000 Ft, I. helyezésnél 5.000 Ft 
helyett 10.000 Ft, különdíj esetén 2.750 Ft 
helyett 5.000 Ft. 
b. megyei verseny esetén III. helyezésnél I 
5.000 Ft helyett 8.000 Ft, II. helyezésnél 7.500 I 
Ft helyett 13.000 Ft, I. helyezésnél 10.000 Ft 
helyett 18.000 Ft, különdíj esetén 6.250 j 
helyett 10.000 Ft. 
c. országos verseny esetén III. helyezésnél | 
10.000 Ft helyett 15.000 Ft, II. helyezésnél I 
15.000 Ft helyett 23.000 Ft, I. helyezésnél 
20.000 Ft helyett 30.000 Ft, különdíj esetén 
12.500 Ft helyett 20.000 Ft. 

V A tudományos publikáció készítője, ha | 
munkája valamilyen szakmai folyóiratban 
megjelent, a korábbi 10.000 Ft helyett 20.000 I 
Ft-ot pályázhat. 

Mint látjátok a HÖK továbbra is a kiemelkedő , 
teljesítmények honorálásának talaján áll. 
Utazzatok, tanuljatok, pályázzatok! 

Ragány Zoltán 

izolút népszerűség? 



Aid mindig újra kezdi 
A Szegedi Közéleti ICávéház vendége volt Riskó 
Géza, akiről kiderült, hogy milyen sokoldalú és 
közvetlen ember. A MAV menetrendjének 
„köszönhetően" egy órás kiselőadást tartott a 
Napi Asz főszerkesztője, melynek a Kisbojtár 
Vendéglő adott otthont. 
Riskó Géza, a sport szerelmese, 1959 óta 
spor to l , t ízszeres magyar ú s z ó b a j n o k . 
Budapesten nem tudott elhelyezkedni, így 
Szegedre jött vízilabdázóként a szebb jövő 
reményében, 1972-ben. Négy évig élt itt. Ezidő 
alatt belevágott az újságírásba, a Csongrád 
Megyei Hírlap-nál dolgozott, ahol 8 hónap után 

; rovatvezető lett. Emelett a jogi karon tanult, 
amit egy félév után abbahagyott, mert rájött, 
hogy őt ez egyáltalán nem vonzza. 
1975-ben visszatért Budapestre, és elvégezte az 

j Újságíró Főiskolát. A tanulmányait ezután sem 
I hagyta abba, hanem sportszeretete végett 

testnevelő tanári és földrajz diplomát szerzett. 
: Ezek után az első magyar bulvárlapnál, az Esti 

Hírlapnál kezdett el dolgozni. 14 évig 
! rovatvezetőként tevékenykedett. Azzal a 

rovattal foglalkozott, ami a hozzá a legközelebb 
állt, a sporttal. 
Riskó Gézától nem állt/áll távol a könyvírás 
sem. Kb 10 könyvet írt eddigi pályafutása 
során. Mivel rajongott a rockzenéért, írt az 
Edda-ról is két könyvet. (1. Edda Művek 
Miskolc, 2. Edda Vasrock) E két könyv műfaja, 
saját elmondása szerint, „rock-szociológia". 
Ezen túlmenően írt az R-GO-ról (R-Go 
címmel), valamint Szász Endréről. A világhírű 
festőművészről azonban Koltai Gáborral együtt 
filmet is forgattak, ami nem jelenhetett meg. 
Aki azonban mégis látott róla filmet, az annak 
az embernek a munkáját látta, aki a Koltai-
Riskó páros által kivágott anyagot megszerezte 
magának, és abból készített „filmet". 

V i s s z a t é r v e az ú j s á g í r ó i p á l y á r a , a 
rendszerváltás után az első magyar független 
napilaphoz, a Pesti Hírlaphoz került, melyet 10 
hónap múlva önkéntesen otthagyott. Ezt 
követően a Népszavánál dolgozott (szintén a 
sportrovatot vezette). A Mai Nap-nál igen 
magas pozícióba került, főszerkesztő-helyettes 
lett. A Mai Nap nem volt egy hosszú életű újság, 
ugyanis a politika áldozatává vált, majd 
átcsoportosították a Blikkhez. Ezek után létre 
hozta a Színes Mai Lapot, amiből átlag 100 ezer 
példány kelt el naponta. Ettől a laptól azonban 
kirúgták, aminek az okát a főszerkesztő Úr nem 
részletezte. 
Eljutottunk a jelenhez, a Napi Ászhoz, ami egy 
kb. 3 hónapos, független, görög tulajdonban 
lévő bulvárlap. „Magyar kézben nincs napilap" 
mondta Riskó Géza, a lap főszerkesztője. Ha 
még nem ismeri mindenki ezt a lapot, azzal 
semmi baj nincs, hiszen a marketing-
tanulmányok szerint 24 hónap kell egy lap 
megismeréséhez. Ezt a lapot főként a 25-60 
évesek veszik, akik még valamilyen szinten 
érdeklődnek a politika iránt. A bulvárlapok 
szigorú szabálya az, hogy 20-25%-nál nem lehet 
több politika benne. Egyfajta világrekord 
szüle te t t az újságírásban a Napi Ász 
megjelenésével, hiszen ezt a lapot 5 nap alatt 
jelentette meg Riskó Géza, mert abban az 
időben jelent meg a konkurens lap, a Képes 
Bulvár is, ami nem sokkal később „kivonult, 
mert nem bírta a versenyt". 
Ez a nagy akaraterő jellemzi a kiváló sportoló, 
sportriporter, újságíró, könyvíró Riskó Gézát, 
„aki mindig újra kezdi". Ez sokunk számára 
példaértékű lehet, mint az a mondata, amivel a 
beszélgetést zárta: „Ameddig lehet, én nem 
adom föl!" 

Nagy Mihály 



OTDK résztvevő voltam... 
Farkas Zsuzsanna 

Hallgatói jogviszony: 
1999-2003 SZTE ÁJTK társadalombiztosítási 
főiskolai szak 
2003- SZTE ÁJTK jogász szak 
Diákköri eredmény: 
XXVI. OTDK, 2003, Debrecen, Szociális Jogi 
és Egyházjogi Tagozat 
„A kiegészítő nyugdíjrendszerek 
Magyarországon és az Európai Unióban" 
(Menyhárt Róberttel közösen) I. helyezés 
Témavezető: Dr. Hajdú József tanszékvezető, 
egyetemi docens 
Munkahely: Fővárosi és Pest Megyei 
Nyugdíjbiztosítási Igazgatóság Európai Uniós 
Nyugdíjügyek Főosztályán nemzetközi nyugdíj 
szakügyintéző 

Menyhárt Róbert 

Hallgatói jogviszony: 
1999-2003 SZTE ÁJTK társadalombiztosítási 
főiskolai szak 
Diákköri eredmény: 
XXVI. OTDK, 2003, Debrecen, Szociális Jogi 
és Egyházjogi Tagozat 
„A kiegészítő nyugdíjrendszerek 
Magyarországon és az Európai Unióban" 
(Farkas Zsuzsannával közösen) I. helyezés 
Témavezető: Dr. Hajdú József tszv. egyetemi 
docens 
Munkahely: Fővárosi és Pest Megyei 
Nyugdíjbiztosítási Igazgatóság Európai Uniós 
Nyugdíjügyek Főosztály Nemzetközi Osztály, 
előadó 

fiN 1. 

Hogyan kerültetek kapcsolatba diákköri 
I munkával? 
H 

ij; F. Zs. Harmadévtől fordítottam nagyobb 
E figyelmet a nyugdíjrendszer magán és önkéntes 

elemeire, mert évfolyamdolgozatomat az 

önkéntes kölcsönös biztosító pénztárak 
témaköréből írtam. Majd negyedévesként 
gondoltam rá hogy milyen jó lenne egy 
pályamunkát elkészíteni a magán-nyugdíj-
pénztárakról, főleg azért, mert szakmai 
gyakorlatomat az egyik magán-nyugdíj-
pénztárnál töltöttem. Hajdú tanár úrral 
beszélgetünk az elképzelésemről és ő javasolta, 
hogy a dolgozat társszerzésben kerüljön 
megírásra, mivel ugyanabban a témában ketten is 
végeztünk kutatómunkát. 

M. R. Konferencián való részvétel külső 
inspiráció eredménye volt, ugyanis az egész ott 
kezdődött, hogy írtam egy terjedelmesebb 
évfolyamdolgozatot a tanszékvezető úrnál és az a 
utolsó év kezdetekor megkeresett, hogy 
szeretnék-e részt venni ezen a konferencián. 
Ő javasolta, hogy a dolgozatot Zsuzsival közösen 
írjuk. Utólag megjegyezve remek ötlet volt, mert 
így nem egymás vetélytársai voltunk. 

F. Zs. A tagozatban mi voltunk egyedül 
társszerzők, ez már önmagában is felkeltette a 
zsűritagok figyelmét. 

Milyen emlékeitek vannak? Hogyan gondoltok ! 
vissza az OTDK-ra? 

F. Zs. Az OTDK a főiskolás évek legemléke-;' 
zetesebb eseményeként maradt meg számomra. 
Azt a sok munkát és átdolgozott éjszakát is 
elfelejteti, amelyet a dolgozat elkészítésével! 
töltöttünk. Január végén kellett leadni, a 
vizsgaidőszak végén, így elég nehéz volt szabad 
órákat találni arra, hogy a pályamunkát a végső 
formájába öntsük. Végül leadás előtti éjszaka 
hajnali ötig dolgoztunk a tanszéken, már a 
monitort is alig láttuk, de végül is megérte. A 
konferencián az ember azt érezhette, hogy egy 
szellemi közösség tagja, ahol mindenki próbál-
kozik a saját területén belül a legeredményesebb 
lenni. Nekem nagyon tetszett, hogy az ország 
valamennyi jogi kara képviseltette magát, így 
sikerült más egyetemekről is ismeretségeket 
kötni. 
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M. R. Az egész egy hosszú és nehéz folyamat: a 
dolgozat megírásától a konferencián való 
részvételig, s minden momentumhoz rengeteg 
emlék kapcsolódik. Csak kettőt említek: az egyik 
a pályamunka leadása előtti éjszaka, a másik 
pedig a díjátadó-záró ünnepség. Sokféle érzés 
kavarog ilyenkor az emberben, izgalom, 
feszültség, kétség, a kudarc lehetőségének érzése 
és remény. De az elismerő kézfogás pillanatában 
miután a pódiumhoz szólították az embert, 
mindig felülkerekedik a mindent elsöprő érzés: 
megdolgoztunk érte, megérdemeljük. Erről 
nehéz bármint mondani: ezt átélni kell. Csak azt 
tudom mondani, hogy minél több hallgatónak 
legyen benne része. 

F. Z s . Az O T D K úgy m a r a d t meg 
emlékezetemben, mint nagy kihívás, sok munka 
és a munkával járó siker. 

Miért választottátok ezt a témát? 

M. R. A témát a tanszékvezető úr javasolta még 
az évfolyam dolgozat témájaként, s az került 
továbbfe j lesz tésre a pá lyamunkamunka 
keretében az uniós rész vonatkozásában. 

F. Zs. Azért, mert arra gondoltam, hogy az 
önkéntes nyugdíjpénztári ismereteimet kiegé-
szítem a magán-nyugdíjpénztári ismeretekkel, 
tekintettel arra, hogy ez a rendszer még nem 
tekint hosszú múltra vissza hazánkban. De 
nemcsak mi gondoltuk így, mivel a tagozatban e 
témakörben öten készítettek pályamunkát, ami 
sikerünket még inkább bizonyítja, hogy hasonló 
témájú dolgozatok között a miénk lett a legjobb 
főiskolás hallgatóként. 

Hogyan befolyásolta későbbi tanulmányaitokat? 

F. Zs. A szakdolgozat megírásában nagy 
segítséget nyújtott és sikerült egy területet 
jobban megismernem. Annyira megtetszett ez a 
szakmai terület, hogy a jogász szak befejezése 
után jelenleg másodéves vagyok szeretnék ezen 
a területen maradni a majdani végzettségemnek 
megfelelő munkakörben. 

M. R. Mivel negyedéves hallgatóként, az 
államvizsgák előtt vettem részt az OTDK-án a * 
tanulmányaimra két vonatkozásban gyakorolt * 
hatást. Az egyik a társadalombiztosítás 
nemzetközi területének mélyebb ismerete, a ^ 
másik pedig, hogy a szakdolgozat megírásában 
nyújtott segítséget, támpontot. 

Es az elhelyezkedést? 

F. Zs. Egyrészt az OTDK az elhelyezkedést 4 
megkönnyíti, mert az ember már végzős 
hallgatóként biztosan tudja, mely területek g 
érdeklik a legjobban, így céltudatosabban lehet 1 
munkahelyet keresni. Másrészt segíti, mert a 
munkáltatók értékelik a befektetetett munkát. a 

M. R. Beírtam az e lkü ldö t t szakmai 
ö n é l e t r a j z b a , ha b e h í v t a k személyes- ' ; 
elbeszélgetésre akkor elismerően nyilatkoztak a 5 
munkáltatók a dologról. így történt ez az, 
Fővárosi és Pest Megyei Nyugdíjbiztosítási 1 
Igazgatóság esetében is. Összességében jó dolog * 
és segít az elhelyezkedésben, ugyanis kifejez 
valamiféle elkötelezettséget és hivatástudatot. í 

Milyen pluszt adott, amit a kötelező egyetemi 
órák nem? 

F. Zs. A pályamunka elkészítése annyiban ad 
többet, mint a kötelező egyetemi órák, hogy egy 
kiválasztott témát mélyebben meg lehet ismerni. 
Az egyetemi órák csak a legfontosabb kérdésekre 
koncentrálnak az idő hiánya miatt. Emiatt 
sokszor csak felszínesen ismerünk meg bizonyos 
témaköröket. Az OTDK viszont lehetővé teszi, 
hogy az á l t a l u n k l egkedve l t ebb vagy 
legérdekesebb t e r ü l e t e t minél jobban 
megismerjünk. 

M. R. Egyrészt elismerést, hogy főiskolai 
hallgatókként nyerni tud tunk , másrészt 
megerősítést és további elkötelezettséget a 
szociális jog iránt, harmadrészt pedig jó érzés volt 
egy közösséghez tartozni. Az egész OTDK-át 
átható vagy átfogó szellemet értem ez alatt: ha 
valaki többet vállal, mint ami kötelező (vagy 
tananyagon felüli), akkor itt nem tér el az 
átlagtól, mert az OTDK-án mindenki pluszt 
nyújt. 

it keres egy félkarú ember? :ond hand üzleteket. 
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Beszélgetés Török Márkkal 

Török Márk az EHÖK Kommunikációs 
bizottságának elnöke, BTK HÖK elnöke. 
Tör ténelem szakos, emellett első éves 
joghallgató. Ezért érthető kíváncsisággal 
faggat tam mindezen tisztségekkel járó 
elfoglaltságról és a tanulással kapcsolatos 
tapasztalatairól. 
Mikor választottak meg a bizottság elnökének 
és mivel jár ez a tisztség? 
Februárban választottak meg, ez EHÖK 6 
bizot tságából az egyiket vezetem. Mi 
felelünk azért, hogy időben megjelenjen az 
EHÖK újsága, működjön a honlap, illetve 
névjegykártyákat , különböző promóciós 
anyagokat készítünk az EHÖK és a többi 
bizottság számára. 
Gyakorlati problémákkal fordulhatnak-e a 
hallgatók hozzád? 
Általában nem foglalkozunk a bejövő 
hallgatók problémáival. Feladatunk az, hogy 
a különböző bizottságok egymás között 
tudjanak kommunikálni és a bizottságok 
munkájáról tájékoztassuk a hallgatókat. Mi a 
hallgatókkal az újságon és a honlapon 
keresztül érintkezünk. 
Milyen feladataid vannak az EHÖK 
lapjával, a SZTEreóval kapcsolatban? 

O t t a k ö z v e t l e n k i a d ó i j o g o k a t és 
kötelezettségeket látom el amellett, hogy 
Mák Balázs a felelős kiadója a lapnak. 
Magába a lap szerkesztésébe nem szólók 
bele. Főleg példányszámra, határidőkre és 
persze pénzre figyelek, hogy minél jobban 
megérje az EHÖK-nek és ez természetesen 
ne menjen a minőség rovására. Ez egy 6000-
es lap és szeretném növelni a példányszámot. 

Ilyen hallgatói lap szinte nincs sehol az 
országban, hogy ekkora példányszámban 
j e l e n n e meg . J a v í t a n i s z e r e t n é k az 
e lo sz t á son , hogy m e n n y i ke rü l jön a 
különböző karokra. 
További tervek a lappal kapcsolatban? 
Szeretném, ha lennének külön kiadványok és 
a t ö b b i b i z o t t s á g e l n ö k e i i l l e t v e 
szakfelelőseik is publikálnának ebbe a lapba. 
Emellett szeretném megoldani, hogy az 
ország összes HÖICére eljuttassuk ezt a lapot. 
Ez kb. 130-150. Ez a 6000 példányszámból 
2-300 példányt jelentene. 
Mi a feladatod a honlappal kapcsolatban? 
Első sorban felkerülnek az egyetemmel 
kapcsolatos aktuális hírek. Szeretném még, 
hogy minden egyes választmányi, elnökségi 
ülésről egy kis összefoglalót lehetne olvasni, 
illetve az összes EHÖK tisztségviselőről egy 
kis információs oldal lenne. 
Miért választottad a jogot? 
A jog nálunk családi hagyomány. Szeretem a 
történelmet, de nem feltétlenül elég egy 
diploma. Valószínűleg át kell majd mennem 
levelezőre, mert nem tudok bejárni minden 
órára és itt egy kicsit több szemináriumi 
kötelezettségem van. 
További tervek, célok? 
Remélem, hogy tudom építgetni a pályámat 
amellett, hogy olyan szakmai sikereket érek 
el, amik ezt meg is alapozzák. Viszonylag 
gyorsan sikerült olyan pozícióba kerülni, ami 
fontos és komoly hatással lehetek a hallgatók 
további sorsára és további lehetőségeikre. 
Szeretnék a következő időszakban ezeket a 
tisztségeket megfelelő módon kitölteni, 
megfelelően szeretnék teljesíteni. 

Buda Zsuzsanna 
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"...azt nem várhatom el, hogy mindenkinek 
tetszen az, amit én mondok..." 

Dr. Sallai Miklós Tanár Úrral beszélgettem, aki Karunkon elsősorban a főiskolásokat 
ok ta t ja a közgazdaságtanhoz szorosan kapcsolódó tantárgyakból. Úgy gondolom, az órák 
érdekessé tételével minden témát nagy érdeklődéssel és odafigyeléssel hal lgathatunk. 

Mi szeretett volna lenni gyermek-
korában? 

Sok minden szerettem volna lenni, 
amikor nagymamám beteg volt, akkor 
orvos, de amikor meg te t sze t t 
a természet, inkább vadőr. Nagyon 
sokáig leginkább a mérnöki pálya 
vonzot t . A szakközépiskolában 
kezdtem el a közgazdaságtan, 
a kereskedelem iránt vonzódni, utána 
jelentkeztem a Közgazdasági Egyetemre, 
amelyet Budapesten végeztem el. 

Hogyan került a Szegedi Egyetemre? 

Budapesten tanultam, Rajk László Kollégiumnak 
voltam a tagja, ahol a tanulmányi munkán kívül 
ku t a tómunkáva l is kel let t foglalkozni . 
Harmadikos egyetemista korom után Szeged 
környékére akartam jönni gyakorlatra, ide 
kerültem az akkori Politikai Gazdaságtan 
Tanszékre, Csendes Béla konzulens tanárom 
javaslatára, innen jártam ki szövetkezetekbe 
adatokat gyűjteni az akkori témámhoz. 
Harmadik után Nagy Lajos professzor hívott 
meg, végzés után jöttem ide, miniszteri 
engedéllyel rögtön tanársegéd lehettem, egy év 
alatt pedig megszereztem az egyetemi doktori 
címet. 

Ön szerint mennyiben más most egyetemistának 
lenni, mint amikor Ön volt? 

Sok mindenben más, egyrészt sokkal szigorúbb 
feltételek mellett lehetett bekerülni, kevesebb 
embernek volt esélye, ennyivel nehezebb. Abból 
a s z e m p o n t b ó l t a l á n j o b b , hogy a 
kiszámíthatóság lényegesen kedvezőbb volt. Ha 
valaki végzett egy egyetemen/főiskolán, akkor 

nagy valószínűséggel utána el is tudott §1 
helyezkedni. Ezen a szakon 25-en 
végeztünk és közel 300 állást t, 
ajánlottak fel az országban, eleve Ni 
cél i rányosan l ehe t e t t va lamire 
készülni. 
Ma több támogatási lehetőség van, 
hitelfelvétel, külföldi utazások, ezzel 
együtt több nyelvtanulás és gyakorlási 
lehetőség. 

Hogyan emlékszik vissza az egyetemi éveire? 

Kellemesen, jól éreztem magam, sokat tanultam, g 
élveztem a tanulást. A szakdolgozatomat is u 
majdnem 2 évig készítettem, elméleti, gyakorlati 
anyagokat dolgoztam fel. A mezőgazdasággal g 
f o g l a l k o z t a m , a t e r m e l é s i s z e r k e z e t , | 
a hatékonyság, a termelékenység és az anyagi 
érdekeltség kérdéseit ku ta t t am és erre g 
vonatkozólag készítettem egy óriási lineáris | 
programozási modellt, 12 célfüggvénnyel, 
melyek között nemcsak lineáris, hanem g 
parabolikus, hiperbolikus célfüggvény is volt, sőt íj 
egész értékű programozást használtam fel 
érzékenységi vizsgálattal kiegészítve. 

Es a vizsgákkal? f 

Évközben én sem tanultam minden tantárgyat, 
de az előadások többségét látogattam, mert „ 
amire járt az ember azt könnyebb volt * 
megtanulni. Mivel szakközépiskolába jártam, az 
egyetem első évében nagyon sok pótolni valóm . 
volt. Elég mozgalmas volt annak idején is az * 
egyetemi élet, sok olyan- tanulmányokhoz nem 
szorosan kapcsolódó előadást szerveztek-, amely „ 
a kultúráról is szólt. A vizsgaidőszak ott is elég 5 
kemény volt, a megadott vizsgaidőpontokat be 
kellet osztani. 
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Milyen a kapcsolata a hallgatókkal? 

Úgy gondolom, hogy jó. Ha az embert 20-25 év 
után is megismerik, akkor az valamit jelent. Elég 
sok hallgatóm van ma is, sok szakdolgozatot és 
évfolyamdolgozatot készítenek nálam. Mai 
napig több vállalatvezetővel van napi 
kapcsolatom, akiket bármikor meghívhatok egy 
előadásra valamilyen témából. 

Szeret-e tanítani? 

•BMMHBR 
vállalatvezetés, kompetencia menedzsment, 
vállalatértékelés. Most készülök egy nagyobb 
munkát elkészíteni, amely az általam is tanított 
értékelési módszerek igazolását kutatja a 
gyakorlatban. Több mint 100 külföldi vállalat 
adatai alapján készítek egy olyan össze-
hasonlító elemzést, amely alátámasztja, hogy 
amit tanítunk a korábbi kutatások eredményei 
alapján ma is helytállóak-e. 

Mindezek mellett, ha marad szabadideje, mivel 
tölti? 

Szeretek tanítani, odafigyelnek, de azt nem 
várhatom el, hogy mindenkinek tetszen az, amit 
én mondok. Az ember megpróbálja kicsit 
érdekessé tenni a száraz anyagrészeket is. Elég 
sokat oktatok és élvezem csinálni. 

Mi a kedvenc tárgyköre? 

Gyakorlatilag a vezetés, szervezés, a vállalat-
gazdaságtan, amelyek sok mindent magukba 
foglalnak. Most a kedvenc témám az értékalapú 

Egyott-mi Könyv- és Jegy zt'tholl "» 

6722 Szeged, Vitéz u. 12. 
Tel.: 62/420-245 
Fax: 62/490-904 
l -inail: bueh@invitel.hu 

Szabadidőm kevés van, de az utóbbi 
időszakban inkább vadászom, horgászom. 
Ezeken kívül barkácsolni nagyon szeretek, ami 
jó kikapcsolódás és sokszor hasznos is, 
költségta-karékos megoldás. 
Régebben foglalkoztam akvarisztikával is! 
Kirándulni és olvasni is nagyon sáeretek, 
(állítólag tudok) főzni is. Az egyik Walvíru. 
ételem a közgazdász hallgatók által többször is 
tesztelt ananászos pulykaragu tarhonyával. 

Jogi. társadalom- és természettudomány i 
tankönyvek. Jegy/elek. szakkönyvek. miamiul 
szótárak, nyelv könyvek széles választékiam! 
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folyamatos akeiók! 

Nyitva: l l -Cs: 9 :00-17:00 
P: 9 :00-15:00 

, JT W t r ^ f , J T * > % 
A szomszédaim nem valami gazdagok. Valahányszor kérek tőlük valamit soha sincs. 

saií.. mm .. u .. m b ^ ^ I .... .. «sk .. áKí h i s r í ? 

mailto:bueh@invitel.hu


Az Internet fontossága 
A leggyorsasbb információforrás 
A kedvenc újságom 
A postaládám 
A leggyorsabb ügyintézés 
A könyvesszekrényem 
Na és nem utolsó sorban a Vizsgákra 
jelentkezés színhelye és még sok érdekesség 
tárháza. 
Mi is az Internet? Világméretű számítógépes 
hálózat, amely a különböző rendszerű 
számítógépek között egy egységes hálózati 
nyelv segítségével kommunikációt teremt. 
Az Amerikai Egyesült Államok, mint katonai 
n a g y h a t a l o m f e j l e s z t e t t e ki az első 
nagyszámítógépes hálózatot, ami akkor is 
működőképes marad, ha egy-két eleme 
kiszakad a hálózatból. Ezt a hálózatot 
ARPANET-nek hívták, később a személyközti 
kommunikáció eszköze is lett. 
Kialakultak különböző érdeklődésű emberek 
különböző levelezési listái, hírcsoportok, 
magazinok. 
Nap ja inkban egyre többet hallani az 
Internetről. Magyarországra a '90es évek 
közepén jutott el, a tanulók tömeges 
használata hirtelen népszerűvé tette. Az egyre 
kedvezőbb előfizetési lehetőségek elérhetővé 
tették a magánemberek részére is. Viszont a 
legrugalmasabb megoldása, ha valaki szeretne 
in t e rne thozzá fé rés t , de nem szeretné 
állandóan, havi kötöttséggel használni, 
bemegy egy internet kávézóba, ahol megha-
tározott percdíjak ellenében használhatja az 
internetet. 
Egyre nagyobb tért hódít magának az üzleti 
életben, kereskedelemben, intézményekben 
is. Sok vállalatnak, szolgáltatónak, de akár 
magánembereknek is van weblapja, ahol 
reklám vagy tájékoztatószerűen bemutathatja 
szolgáltatásait, áruit, saját magát képekkel, 
zenével illusztrálva. Széleskörű szolgáltatása 

nemcsak hasznos, szórakoztató, de jelentősen 
megkönnyíti használója munkáját, feladatát. 
Kezdetben hasznos szöveges információkat 
olvashattunk az oldalakon, később egy-egy 
programot tölthettünk le egy távoli kiszolgáló 
gépről a saját számítógépünkre, ma már 
videóbejátszásokat nézhetünk, élő televízió-
és rádióadásokat élvezhetünk, játszhatunk 
akár a szomszédban lakóval, akár a világ másik 
végén élő ismerősünkkel. 
A legrövidebb idő alatt juttathatjuk el 
levelünket a címzett részére az elektronikus 
levél segítségével, a városokban elhelyezett 
webkamerák segítségével láthatók is lehetünk 
az interneten, a rendőrség ezt a lehetőséget 
bűnmegelőzésre is használja, egyes beszélgető 
programok esetében a szöveg mellé élő képet is 
közvetít, banki tranzakciókat hajthatunk 
végre, megtervezhet jük szabadidőnket , 
mozi,TV műsort találhatunk, szolgáltatásokat 
rendelhetünk, menetrendeket nézhetünk, 
helyfoglalásokat intézhetünk a haza induló 
vonatra, sőt még vásárolhatunk is anélkül, 
hogy elmozdultunk volna számítógépünk 
mellől. 
Az internet széles körű információszol-
gáltatásának köszönhetően szinte minden 
információ elérhető 
Az i n t e rne t kiváló tárolóhely, ha a 
számítógépeden kevés a tárolókapacitás, vagy 
csak a fényképeidet szeretnéd biztonságos 
helyen tudni, vagy másoknak elérhetővé 
tenni. 
És ezek a lehetőségek napról napra bővülnek. 
Napjainkban alig lehet létezni anélkül, hogy 
valaki kapcsolatba kerülne az internettel 
valamilven módon. 
Ha valami problémád van és végképp nem 
tudod, mi lehetne a legjobb megoldás, írd be az 
egyik internet keresőbe a keresett szót és 
rögtön számos lehetőség tárul eléd !! 

L.N. 
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Az Internet, mint a jogsértések új dimenziója 
avagy mit tehetünk interneten elkövetett jogsértések esetén 

Éppen csak beléptünk az 1990-es évekbe, mikor a 
valamikori katonai célokra létrehozott internet, 
amely nem sokkal később tudós társadalmak 
játszóterévé vált, egyszer csak az átlag polgárok 
milliói számára jelenti az információ szabad és 
ellenőrizhetetlen áramlását. Az örömre üröm, hogy az 
internet használatának elterjedésével párhuzamosan 
a világhálózaton keresztül elkövetett visszaélések 
illetve bűncselekmények is megsokszorozódtak, és a 
legváltozatosabb formákban észlelhetők. Az utóbbi 
években nagy számban történtek visszaélések a 
szellemi tulajdonnal kapcsolatban is - gondoljunk 
csak az mp3-ak körül kavargó nagy horderejű vitákra, 
melyek közül a Napster ügyre még a média is 
felfigyelt. 

Ez az új dimenzió igencsak nagy fejtörést kezdett 
jelenteni a jogalkotóknak szerte a világon, kik hol 
magas szintű jogszabályokkal, hol az internet 
önszerveződő jellegére hagyatkozva próbálták 
keretek közé szorítani ezt az egyre gyorsuló, mind 
nagyobb mennyiségű információáramlást. Ha jobban 
szemügyre vesszük az internetet, feltűnik, hogy 
vannak olyan tulajdonságai, tényezői, amivel a 
hagyományos szabályozás nem képes megbirkózni, 
így ezzel nagyban megnehezítve a nemzeti (sőt a 
nemzetközi) jogalkotóknak azt a feladatát, hogy az 
internetet besorolják a konvencionális jogszabályok 
keretei közé. Egyértelműen megállapítható, hogy a 
világháló majdnem teljesen decentralizált, állam vagy 
va lamely ( n e m z e t k ö z i ) szerv/szervezet által 
lényegében ellenőrizhetetlen. A legnagyobb fejtörést 
ugyanakkor a mai napig az jelenti, hogy az Internet 
egész egyszerűen „nem ismeri" az államhatárokat, a 
világhálón keresztül bárhonnan elérhetünk olyan 
információkat, amelyeket a világ másik oldalán valaki 
„lehívásra hozzáférhetővé tett", legyen ez az 
információ akár egy szöveges dokumentum akár egy 
zenemű digitális formában. Aki már böngészett a 
neten, tudja, hogy a különböző keresőprogramokkal 
percek alatt számos szerzői és szomszédos jogi 
oltalom alatt álló teljesítményhez férhetünk hozzá 
minden ellentételezés nélkül úgy, hogy a jogosult még 
csak tudomást sem szerez róla. Az igazi probléma 
azonban az, hogy, ha tudomást is szerez róla, az esetek 
többségében tehete t len , ugyanis a jelenlegi 
jogszabályok által lehetővé tett jogorvoslat - ha a 
jogsértés úgymond „átlépte az államhatárt" - igencsak 
elméleti. Hogy a problémát megvilágítsuk, lássunk 
csak egy szemléletes példát: egy magyar szerző 
t u d o m á s t s z e r e z arról , h o g y e g y n é m e t 
állampolgárságú természetes személy egy általa 

nyilvánosságra hozza, anélkül, hogy az a szabad f 
felhasználás kereteit között maradna. Felmerül a k? 
kérdés, hogy egy ilyen „egyszerű" és világos / 
jogsértésnél mi a teendő? Milyen nehézségekbe , i 
ütközik jogai érvényesítésénél? Anélkül, hogy 
belemerülnénk egy ilyen tényállás megoldásához A 
szükséges eljárásjogi lépésekbe, emeljük ki, hogy mik 1 

azok a tényezők, amelyek itt külön felmerülnek egy • > 
haza i ( n e m z e t i ) j o g s é r t é s s e l s z e m b e n . A S 
legfontosabbakat kiemelve is kétségtelenül feltűnik, M 
hogy korántsem vagyunk egyszerű helyzetben. Első ; ' 
lépésnél szemben találjuk magunkat egy teljesen m 
idegen jogrendszerrel, jogszabálytömeggel, ahol y) 
szakértő, jogi képviselő nélkül tehetetlenek vagyunk, . < 
arról nem is beszélve, hogy nem árt, ha a jogi ' ' 
képviselő egyben tolmács is, hogy megértsen minket. 
A költségek kérdését már az előbbiek fényében sem 
szeretném firtatni, nem is beszélve az utazásokról, ' ; 
amik még a manapság sokat hirdetett „I Ft-os" 
repülőjegyekkel is sok tíz meg százezerre rúgna. Ezek • 
után már szemrebbenés nélkül végighallgatjuk, hogy ? , 
ügyvédünk akár több évig elhúzódó pert emleget, $ 
amit valószínűleg megnyernénk ugyan, de hogy pár 4": 
hét múlva a neten böngészve nem találjuk magunkat - • 
szembe a művünkkel, arra nincs garancia. 
Az égetőbb - ugyanakkor mai szemmel nézve 
semmiképpen sem jelentősebb - problémát a 90-es , ' 
években azonban az jelentette, hogy a nemzeti j j 
szabályozás is csupán analógiák útján tudta keretei f 
közé vonni az internetet. Valóban, ez volt a nyers J^ 
valóság, amivel a kilencvenes években egy szerző v 
szembetalálhatta magát. Ezt természetesen a 
jogalkotók is felismerték, és felvették a harcot ellene, ÍR 
hol kisebb, hol meg még kisebb sikerrel. 
Amerika volt az első a sorban, aki rákényszerült arra, % 
hogy az állami szabályozás mezejére lépjen és 
beavatkozzon az Internet önszabályozó rendszerébe, 
így precedenseken alapuló, aprólékos, sőt túlontúl % 
kazuisztikus jogszabályokkal kápráztatva el a ^ 
„Netiquette"-en felnőtt internetezők táborát. / i 
Kétségtelen, hogy bizonyos jogterületeken sikereket 
é r t e k e l , é s s z á m o s t e r ü l e t e n ( p l . : r a 
gyermekpornográfia, hackerek elleni fellépés, ^ j 
v a l a m i n t az a l k o t m á n y á l ta l l e f e k t e t e t t * j 
szólásszabadság és a „szabadszájú és anonimitást $ 
biztosító" Internet viszonyának rendezésében) <R 
meglátásom szerint ez lenne a helyes szabályozás a t , 
jövőben is. Az esetek többségében azonban ez a / 
részletes, minden egyes jogesetre szabályozást kívánó jt 
rendszer nem állta meg a helyét az Internet gyorsan ; 3 
változó világában. Amerika hibáiból „tanulva" más Jjg 
országok jogalkotói az önszabályozás mellé tették le a 

J 
Az erkölcs nem más, min t az alkalom hiánya. 
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voksot . Megjegyzendő , hogy ezen országok 
többségében általában még nem volt szükség 
jogszabályi szintű szabályokra, mert nem volt 
elterjedt médium az Internet. Az ezredfordulóra már 
világossá vált a nemzeti jogalkotók számára is, hogy a 
két véglet között valahol félúton lehet a megoldás, 
va lamint , hogy erre a kibertérre inkább a 
generálklauzulák adhatnak kielégítő szabályozást a 
kazuisztikus precedensekkel szemben, mert nincs 
még egy ilyen jogterület, amely napról napra ilyen 
gyorsan változna, vonna be újabb és újabb 
jogterületet a „hatalma alá". Nagy előrelépést 
jelentett az Internet szabályozásában, hogy az 
ezredfordulóra ezt az égető problémát, már nemcsak 
tűzoltás jellegűen, hanem tudatos, megfontolt, direkt 
az Internet közegére kialakított jogszabályokkal 
helyezték be az egyes nemzetek jogrendszerükbe az 
internetjogot, ami többnyire megfelelt a nemzetközi 
törekvéseknek is. Köszönhető ez a nemzeti , 
nemzetközi jogalkotóknak, a bíróságok munkájának, 
a különböző integrációk • •nye lve inek (pl.: EU), 
iránymutatásainak, cselekvési terveinek és egyéb 
nemzetközi szerveknek/szervezeteknek (pl.: WlPO) 
az internetre kitalált v i tamegoldó fórumaira, 

jj eljárásaira. 
Mindenképpen kiemelést igényel a Szellemi Tulajdon 
Világszervezete (World Intellectual Property 
Organisation) által felállított on-line mediációs 
fórum, amely a domnin-jogvitáknál egyre népszerűbb 
és legfőképpen egyre sikeresebb jogvitamegoldási 
eljárás. (Megjegyezném, hogy e terület sajátossága 
miatt itt nem kell a kvázi „ítélet", vagy mondjuk 
inkább, hogy d ö n t é s k ikényszer í the tőségrő l 
beszélnünk!!!) További törekvések abba az irányba 

' mutatnak, hogy a hagyományos bíróságokon kívül 
mindenképpen érdemes más közegben (főként a 
világhálón) működő vitamegoldó fórumokat is 
felállítani. A WIl'O a jövőben szeretné ezt az on-line 
mediációs eljárását kiterjeszteni más jogterületekre is 
(szerzői és szomszédos jogokra, szabadalmakra, 
védjegyekre, stb.). 
Másik nagyon figyelemreméltó kísérlet, egy amerikai 
projekt, mely a tervek szerint idén október l-jén 
megkezdte a munkáját . Ez l ényegében egy 
kiberbíróság (cybercourt), amit Michigan állam 
állított föl, hogy a területén működő fejlett 
technológiával foglalkozó cégek egymás közötti 
jogvitáikat gyorsan és költségtakarékosait oldják meg 
az interneten keresztül, anélkül, hogy a bíróságra 
járkálnának. így az eljárás egyes minden szakaszát 
on-line kapcsolatban bonyolítják le (pl. keresetlevél 
benyújtása, perbeszédek, stb.). Ezen a bíróságon a 
fejlett technológiákat jól ismerő, e területen 

jj . szakértelemmel rendelkező bírók hozzák meg az 
ítéleteket, tehát nem a hagyományos bíróságok bíráit 
ültették a cybercourt „ítélőszékeibe". Ezt az a 
nemzetközi szinten elterjedt nézet is indokolja, 

íJJ-ma 
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13 
miszerint a jelenleg ítélkező bírók bizonytalanul 
mozognak a modern technika, számítástechnika és az 
Internet világában, nem minden esetben hoznak 
megfelelően indokolt döntéseket, sőt az az igazság, 
hogy nem is szívesen ítélkeznek ilyen esetben. 
L á t v á n y o s v á l t o z á s t f e l t e h e t ő e n c s a k egy 
generációváltás fog produkálni ezen a téren. Annak 
ellenére, hogy itt szakértő bírák egy új közegben 
dolgoznak, ez lényegében akkor is egy regionális 
bíróság, azt azonban mindenképpen fontos kiemelni, 
h o g v ha a v i l á g s z á m o s p o n t j á n ( f ő l e g 
nagyvárosokban) l ennének i lyen technikávaí 
felszerelt tárgyalótermek, akkor már az nagyot 
lendítene a jogérvényesítésben bármely jogterületen, 
hiszen a távolságot ezzel le lehetne győzni. 
Azonban ne felejtsük el, hogy a fent említett cégeknek 
elemi érdeke, hogy megoldják a jogvitáikat, ami vitás 
felek többségénél nem mondható el. Hogy ehhez 
egyfajta „kultúra" is szükséges? Szerintem igen. 
A fentiekből levonva a következtetést egyértelmű, 
hogy szükség van nemzetközi szinten összehangolt 
nemzeti szabályozásra, kiegészülve olyan alternatív 
vitamegoldó fórumokkal, amelyek megpróbálják 
k i k ü s z ö b ö l n i az ( I n t e r n e t f ent i há tránya i t . 
Meglátásom szerint a jövőben követendő út, hogy a 
mára kialakult nemzeti szintű szabályozást fokozatos 
jogharmonizációval az egyes integrációk (USA. EU) 
egységes közösségi jogává formálják. Ezzel nagyban 
megkönnyítve az adott integrációban, sőt két 
integráció között a jogérvényesítést. Ezt az Európai 
Unió is felismerte és számos irányelvében valamint az 
eEurope Act ion Plan-ekben (Európai U n i ó s 
cselekvési tervek, melyek egy információs társadalom 
létrehozását célozzák) is e mellett foglalt állást. Ha 
már valamelyest a szerzői jog megsértésére hegyeztük 
ki ezt az értekezést, akkor fontos kiemelni, hogy a 
későbbi Uniós jogharmonizációban kiemelkedő 
helvét foglalhatnak el a közös jogkezelő szervezetek 
(pl: nálunk ARTISJUS), de az egyes Internet- és 
nagyobb tartalomszolgátatóknak is ki kell venniük a 
részüket ebből a feladatból. El tudnám képzelni, hogy 
a jövőben az internetszolgáltatók az ügyféllel kötött 
szerződéseikben (ASZF-jükben) például a fenn 
említett és alakulóban lévő alternatív jogvitarendezés 
felé „terelgetnék" az ügyfeleiket. Gondolok itt a 
Nvugaton már elterjedt mediációs eljárásokra, a fenn 
említett on-line mediációs eljárásra, és a jövőben 
alakuló virtuális bíróságokra. 

Hogy valamikor beszélhetünk-e egy jól szabályozott 
internetről, azt nem hinném, pálcát sem fognak soha 
törni a mellett, hogy milyen módszerrel lehet a 
legjobban keretek közé szorítani ezt a dimenziót, de 
az b i z to s , h o g y egy k i h í v á s o k b a n gazdag , 
beláthatatlan lehetőségeket magában rejtő új, 
gyakran utópikusnak tűnő világ előtt állunk, amely 
sosem fog mélyen fejet hajtani a jogszabályok előtt. 

I.M. 

A szerelem az, ha a szex után is azt érzed a nő iránt, mint előtte. 
jf >t 9 CjHÍS 
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Szent Ivó, a „nép ügyvédje" 
2004. április l-jén lépett hatályba a jogi 
segítségnyújtásról szóló 2003. évi LXXX. törvény. 
Ezt azért alkotta meg az Országgyűlés, hogy a 
szociálisan hátrányos helyzetűek számára 
létrejöjjön egy olyan intézményrendszer, 
amelyben a támogatottak szakszerű jogi tanácsot 
és eljárási jogi képviseletet kaphatnak a „nép 
ügyvédjeitől". A jogi segítő kizárólag peren kívül 
ad tanácsot, ±11. szerkeszt beadványt, egyéb iratot 
minden olyan jogvitás ügyben, amelyben, a 
későbbiekben per lefolytatására kerül sor, illetve 
jogi felvilágosítást, tanácsot ad a mindennapi 
megélhetést érintő kérdésekben (birtokháborítás, 
lakhatási, hagyatéki, munka- és foglalkoztatási, 
hatósági, szabálysértési, közüzemi tartozás ügyek 
stb.). A jogi szolgáltatás díját az ügyfél helyett 
ilyenkor az állam viseli. 
Agyonbonyolított világunkban talán furcsa, de az 
ingyenes jogi képviselet eszméje nem modern 

„találmány". 
Bretagne-i Szent Ivó, a jogászok és a nincstelen 
pereskedők védőszentje 1253-ban született. Jogi, 
teológiai tanulmányait Párizsban végezte. Bírói 
működése során igazságosan, gyorsan és 
megvesz tege the te t lenü l í t é lkeze t t . Arra 
törekedett, hogy a felek peren kívül egyezségre 
jussanak. Már ekkor ingyenesen képviselte a 
szegényeket a bíróság előtt. 1284-ben szentelték 
pappá, 1298-ban azonban lemondott egyházi 
hivatásáról. Visszatért a birtokára, vagyonát 
felosztotta a szegények között. Jogi tudását ismét 
arra használta, hogy segítséget nyújtson a 
nincsteleneknek peres ügyeik vitelében. 
Hazánkban öt éve, az óbudai plébánián élesztették 
újjá a kultuszát: május 19-én, Ivó napján itt 
emlékeznek a katolikus jogászok a „szegények 
prókátorára". 

Nagy Mihály 

Piroska 
Tisztelt bíróság! A Grimm fivérek tanúvallomása 
alapján megpróbáljuk a bűncselekmény 
elkövetésének pontos módját és tényállás elemeit 
rekonstruálni. 2002. május 19-én, a 12 éves 
cselekvőképtelen kiskorú P. Piroska a szülei 
utasítására felkereste az erdő másik végén lakó N. 
Nagymamát, és ételt illetve italt adott át neki, 
eleget téve a közte és szülei közt fennálló eltartási 
szerződésben foglaltaknak. Az ügyészség javasolja 
a szülők ellen a kiskorú veszélyeztetése miatt az 
eljárás megkezdését. Az erdőben F. Farkas 
munkanélküli meglátta P. Piroska kiskorút és 
erőszakos közösülés céljából egy kietlen 
erdőrészre vezette. Azonban amikor megtudta, 
hogy N. Nagymama egyedül tartózkodik az 
ingatlanban, tervét megváltoztatva megtévesz-
tette a kislányt és a nevezett ingatlan felé vette az 
útját. Itt erőszakos behatolás után hidegvérrel 
meggyilkolta a magatehetetlen N. Nagymamát és 
befeküdt az ágyába. Ezt követően az elkövető 
magára vette az áldozat ruháit és berendezkedett a 
nevezett ingatlanban, feltehetően elbirtoklási 

szándékkal. Ezért az ügyészség javasolja az előre 
megfontolt szándékkal, kitervelten és különös 
kegyetlenséggel elkövetett emberölés bűntette 
miatt az eljárás megkezdését. Az időközben 
megérkező P. Piroskának gyanús lett a helyszín, így 
amikor keresztkérdéseket tett fel az ál-N. 
Nagymamának, az, hogy tettét leplezze, őt is 
meggyilkolta. Kiskorú ellen elkövetett emberölés 
bűntettét valósítva meg ezzel. Azonban V. Vadász, 
akit élettársi kapcsolat fűzött N. Nagymama 
sértetthez, felfedezvén a dulakodásra utaló 
nyomokat, óvatosan megközelítette az ingatlant és 
behatolt. Benn látva az elkövetőt megadásra 
szólította fel. Mivel azonban F. Farkas életet is 
veszélyeztető fizikai erő kifejtését kezdte meg, V. 
Vadász a nála lévő engedélyezett szolgálati 
fegyverével ártalmatlanná tette majd gyors sebészi 
beavatkozás révén megmentette a két sértett 
életét. Tekintettel arra, hogy az incidens során a 
tettes életét vesztette, az ellene indult eljárás 
megszűnt. 

Fenyvesi Dávid 

7SH r v # 
Miért sárgák a kínaiak? Mert széllel szemben pisilnek. 



Kiss Péter Szegeden 
Vannak bizonyos dolgok, 
amiket egyáltalán nem szabad 
erőltetni, mivel senki sem ért 
igazán hozzá és az eredmény is 
meglehetősen lesújtó. Nos a mi 
kis L.F. hallgatói egyesületünk 
kezdeményezése egyáltalán 
nem ilyen. Sőt immár a 
harmadik félévet kezdte meg az 
a nagyszerű és most már 
nyugodtan hagyománynak is 
nevezhető programsorozat , 
melynek keretében ismert 
politikusokat és médiasze-
mélyiségeket hívnak le Szegedre a Jogi Kar 
hallgatóihoz. Idén persze a program kissé 
személyesebbé, jogiasabbá vált, hisz míg tavaly 
az egész városi közönség nyomon követte a 
beszélgetéseket, addigra idén a Kar falai közé 
szorult vissza és csak (főleg) a kar hallgatói 
számára elérhető. Idén először Bárdos András 
látogatott meg bennünket, október 26-án pedig 
Kiss Péter kancellár iaminiszter jött el 
gondolatait megosztani a hallgatósággal. Aki 
tanult ezen a karon valaha is jogtörténetet, 
márpedig ilyen nem sok van nálunk ugyebár, 
nos ő tökéletesen tudja, hogy a kancellári 
minőség nem idegen a magyar állami életben. 
Mégis az évszázadok során számos változáson 
ment át ez a tisztség és különböző korokban 
más-más autoritással és hatáskörrel bírt. 
Nem csoda, hogy az első kérdés az volt, mit is 
foglal magába p o n t o s a n a kancel lár i 
tevékenység ma? Kiss Péter elmondta, hogy a 
minisztériuma fő tevékenysége a kormány 
munkájának előkészítése, koordinálása és a 
folyamatok véghezvitelének elősegítése. Profi 
s z a k m a i c s a p a t áll m ö g ö t t e , aki a 
kormányprogramban, a költségvetésben vázolt 
tervek és projektek lebonyolításáért felelős. 
Azonban a legnagyobb energiát ez Uniós 

pályázatok előkészítése és a 
rendelkezésre álló pénzforrások 
lefedése teszi ki. Mint elmondta, 
2007-től évi 10 ezer milliárd 
forint Uniós pénz áramolhat a 
magyar kasszába ha erre időben 
és megfe le lő p á l y á z a t o k a t 
nyújtanak be. Az előkép nagyon 
jó, hiszen az eddigi PHARE és 
Sappard programok lefedettsége 
97% volt. Ekkora összeg 2 
generáció életét fogja befo-
lyásolni és ilyen méretű összeg 
hihetetlen távlatokat nyithat 

meg az ország előtt. Magyarország minden 1 Ft 
mellé további 3 Ft Uniós pénzt szerezhet meg. 
Az egyesület azonban nem csak a politikus Kiss 
Péterre volt kíváncsi, hanem igyekezett emberi 
oldalára is rávilágítani. Egy csavaros olimpiai 
kérdéssel és egy huszárvágással azt próbálták 
meg kicsikarni, hogy miként érintette a 
Gyurcsány elleni vereség, és milyen volt néhány 
napig quasi miniszterelnöknek lenni. Azonban 
Kiss Péter igazi szoci módjára hárított és arról 
g y ő z k ö d ö t t b e n n ü n k e t , hogy az ú j 
miniszterelnök is mennyire jó és az ő feladata az 
ő és a párt támogatása. Hiszen a céljuk ugyan-
annyira a 2006-os választások megnyerése is 
mint a kormány sikerességének stabilizálása. 
Annak ellenére, hogy meglehetősen kevesen 
jöttek el mégis igazán jó hangulat uralkodott. 
Olyan apró kunsztokat tudhattunk meg a 
politika boszorkánykonyhájából amiket a 
hétköznapokban soha. így például már 
csaknem összeszorult az ember szíve, mikor 
megtudta, hogy a kormányüléseken az eddig 
felszolgált szendvicsek helyett az államtitkár 
spórolása miatt ma már csak pogácsát 
majszolhatnak a miniszterek. 

Fenyvesi Dávid 
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OJK-vetélkedő 
A közgazdászok, a jogászok és az orvosok 
a népszerű t radíc ió jegyében idén is 
összemér ték ere jüket az Orvos-Jogász-
Közgazdász vetélkedő keretében, aminek a 
SZOTE Klub adott otthont. A versenyzők 
alapos melegítés és csapatépítés után érkeztek 
meg a sorsdöntő összecsapás helyszínére, 
úgyhogy a buli már a kezdet kezdetén 
kifejezetten forró hangulatú volt. Magukról a 
feladatokról csak annyit, hogy erősen dominált 

az alkohol, mint alapvető eszközsegítő (vagy 
é p p e n h á t r á l t a t ó ? ) s z e r e p e . A jövő 
értelmiségének képviselői többek között 
talicskázás közbeni piálásban és cipőfűző-
összekötözésben dönthettek rekordot ezen az 
éjjelen. Sajnos a jogászok nem tudták 
megőrizni tavalyi elsőségüket, mivel a GTK-sok 
cipőfűzői hosszabbnak bizonyultak. Vagy az is 
lehet, hogy gyakorlottabban talicskáztak... 

Jagodics Ivett 

Véradás 
Bevallom őszintén, hogy amikor először 
elolvastam a neten a Rotaract Klub történet és 
tevékenységét, rögtön Vörösmarty Mihály 
Országháza című verse tűnt fel előttem. Eme 
versnek, amely tökéletesen tükrözi az 1840-es 
évekbeli állapotokat, utolsó sorainak egyike így 
hangzik: "adj pénzt, és ne tudd mért?" 
Ez az, ami ihletet adott ahhoz, hogy a 
v é r a d á s r ó l í r j ak egy pár so r t , kissé 
megváltoztatva a kiváló költő szavait. 
Valójában nem szeretnélek Titeket a száraz 
tényekkel untatni, hiszen a véradásnak nem is 
ez a célja. Ám az mégis figyelemreméltó, hogy 
míg a 2004. március 24-ci véradáson 158-an 
voltak -zuhogó esőben!'- , addig most, az 
október 6-án szervezett rendezvényen 223-an 
jelentek meg. Többségében egyetemisták és 
főiskolások. 
A s z p o n z o r o k n a k és a t á m o g a t ó k n a k 
köszönhetően a véradók a vérállomás étel- és 
i ta lcsomagja mellé Solisun és L'oreal 
szoláriumjegyeket, SZOTE-klub belépőket, 
Cyber Aréna internet- utalványokat, valamint a 
Don Pepe pizzéria által felajánlott négy darab 
pizzát kapták. 
Emellett az érdeklődők megismerhették 

a Rotaract szegedi egyesületének jótékonysági 
klubjait és karitatív munkáját, illetve számos 
lehetőséget a rászorulók segítésére. 
De kanyarodjunk csak vissza a címhez: Adj 
vért, és ne tudd miért?! 
Kérlek olvassátok el ezt a mondatot egy 
párszor, és gondolkozzatok el rajta! 
Valójában tudod, hogy ha vért adsz, akkor az 
hova kerül? Nem. 
Tudod, hogy kin segítesz ezzel? Nem. 
Lehet, hogy egy súlyosan sebesült felnőttön 
vagy egy leukémiás kisgyereken. De talán jobb 
is ez így, hogy pontosan nem ismered azt, 
akihez a Te véred kerül, aki egy kicsit kap 
belőled, akinek az ereiben valamennyire Te is 
keringeni fogsz. Talán jobb is ez így, hiszen az 
emberek nem szívesen látják a betegeket, 
haldoklókat. 
Am azt tudomásul kell vennünk, hogy ők is a 
társadalom szerves részét képezik, csakúgy 
ahogy a vér is az ember egyik legfontosabb 
alkotóeleme. 
Ezért kell vért adnotok! Mivel lehet, hogy 
valakinek éppen Te fogod megmenteni az 
életét! 

Margittai Orsi 
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Egyetemi Gólyabál 

> Idén ősszel is elérkezett a feltornyozott 
i hajkoronák, kipirosított arcocskák és kivágott 

^ ruhácskák éves seregszemléje. Ugyanis október 
tizenötödikén rendezték az SZTE aktuális 

,,, gólyabálját a Dugonics András Piarista 
Gimnáziumban. 

;A szervezők igazán kitettek magukért főleg az 
étel-és italkínálat terén. Mindazok hatalmas 
szerencséjére, akik napokig koplaltak, hogy 
beleférjenek a szűk kisestélyikbe, a Chili is 
képviseltette magát, méghozzá két igazán 
pozitív értelemben: egyrészt ínycsiklandozóan 
finom csirkés szendvicsek és saláták útján, 
másrészt és talán ez sem elhanyagolható 
tényező a helyes pincérfiúk felvonultatásával. 
Továbbá dupla pluszpontot jelentett az én 
szememben legalábbis biztosan a martiniakció 
is. De amennyire emlékszem, a többiek sem 
nagyon panaszkodtak... 
Az est fénypontját mindenképpen a Bálszépe-
választás jelentette, elsősorban természetesen a 
bálozó lányoknak. Miután legtöbben a délután 
nagy részét a tükör előtt töltötték, hogy csillogó 
báli külsőt varázsoljanak maguknak, ez teljesen 
érthető. De azért a fiúk sem voltak olyan rossz 
helyzetben, ha jobban belegondolunk. Hiszen 
majdnem egész éjjel csodálhatták a lányok 
digitális képei t a nagyterem hata lmas 
kivetítőjén... 

;A bál programja a HÓRA Táncszínház 
hagyományosnak nem igazán mondható 

? nyitótáncaival indult, amit az össznépi 
; gólyaeskü és dr. Szabó Gábor rektor úr 
I megnyitóbeszéde követett. Talán senki sem fog 

csodálkozni, ha elmondom, hogy még ennél is 
nagyobb izgalommal várták a gólyák (főleg a 
gólyalányok) a United koncertjét. Az együttes 
frontembere a Megasztár zsűrijében alakított 
jólfésült, kis kecsszakállal büszkélkedő figura 
helyett most szőkésbarnás, hátrafogott frizurát 
alkotott, és új „imidzsét" fehér, enyhén átizzadt 

izompóló egészítette ki. De ez az aprócska 
stílusváltás sem akadályozta meg az együttest 
abban, hogy fergeteges hangulatot csináljon, 
így hát a Pély Barna-rajongók sikítozva 
énekelhették a színpad mellett, hogy „hófehér 
jaguár" meg hogy „koktél jéghideg" és a többi. 
Bennem viszont végig egy kérdés motoszkált: 
miért nem hozta magával Pierrot-t??? 
Mindeközben az összegyűlt lányokat és 
öltönyös-nyakkendős kísérőiket (akikről eddig 
méltatlanul kevés szó esett) a kisteremben a 
Drink Panthers szórakoztatta, az aulában pedig 
Látó Ferenc és zenekara garantált legalább 
olyan forró hangulatot, mint a United odabent. 
Bár rajtuk nem izompóló volt... 
Az est illetve most már a hajnal döntő 
pillanata a Bálszépe-választás eredmény-
hirdetése volt. A tombolahúzás igen gyorsan 
zajlott le, mindenki nagy örömére, hiszen a 
táncolni vágyók már izgatottan várták a Club 
54 színpadra lépését. A várakozás megérte, 
hiszen a frissen berobbant csapat igazán kitett 
magáért. 
Végezetül tehát elmondható, hogy egy igazán 
jó bulit sikerült összehozni az idei gólyák 
számára, akik immár hivatalosan is megün-
nepelhették, hogy ők most már egyetemi 
polgárok. 

Jagodics Ivett 



Capoeira 
! Különleges harcművészetnek számít. Legtöbb 

ilyen sport eredete távol-keleti, ezzel szemben a 
. capoeira afrikai gyökerekkel büszkélkedhet, 
i A kezdetek kb. 300 évvel ezelőttre, a portugál 
gyarmatosításra vezethető vissza. A portugálok, 

i a kávé és cukor ültetvényekre erős és szívós 
! m u n k a e r ő n e k r a b s z o l g á k a t v á s á r o l t a k 
Afrikából. Ők hozták magukkal azokat az 
elemeket, eszméket, amely az esztétikus 
mozgásku l tú rában , zenei t r ad íc iókban , 

; spiritualitásban, rituálékban és filozófiai 
I elvekben nyilvánul meg. Több elmélet született 
a capoeira születéséről és nevének eredetéről. 

! Egyik elmélet szerint a szökött rabszolgák a 
1 vadonban közösségeket alkottak, amelyekben a 
. capoeira volt az összetartó erő. Önvédelmi 
technikákat gyakoroltak és fejlesztettek ki. A 
vallásuk és kultúrájuk keveredett az indián 
lakosok szokásával. Az újra elfogott rabszolgák 

1 visszatérve az ültetvényre, tanítani kezdték a 
többieket. Zene, tánc és rituálé épült be a 

; capoeirába, elrejtve a portugálok elől, hogy a 
rabszolgák halálos küzdelemre készítik föl 
magukat. A felszabadulás után a legtöbb 

rabszolga a városokban telepedett le, ahol 
munka hiányában bűnbandákba szerveződtek 
vagy politikusok alkalmazták őket nagy harci 
tudásuk miatt. Emiatt sokáig üldözték a 
capoeira művelőit. 1930-ban lett legalizálva és 
ekkor nyi to t ta meg iskoláját az egyik 
legnevesebb oktató Mestre Bimba. Ő egy 
irányzat, a capoeira régiónál atyja is. Ezt a 
stílust a capoeira angolaból, ami az állatok 
utánzásából meríti mozdulatit, és a batuque 
nevű vad harci táncbál alkotta meg. Megalkotta 
az e d z ő t e c h n i k á k a t és f i n o m í t o t t a a 
küzdőelemeket. 
A capoeira lényege a játék, a jogo. A játék 
ritmusát egy speciális hangszer, a berimbau 
szabja meg. A capoeira sokféle dinamikus 
mozdulatot foglal magába, mint a kézenállás, 
rúgás és a spontán akrobatikus mozdulatsorok. 
A játék lényege a capoeiristák fortéllyal, 
ravaszsággal teli manőverezési technikája, 
amellyel védtelen helyzetbe hozzák az 
ellenfelet. 
Tehát a capoeira nemcsak mozgás, tánc, hanem 
filozófia, zene, vetélkedés és egy életérzés is. 

Buda Zsuzsanna 

Ü 
Azért lettem feminista, mert mazochista nem lehettem. 
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Újabb csodák a boszorkánykonyhában II. 
-avagy az új felsőoktatási törvényv tervezet-

Aki hozzám hasonlóan rádió segítségével ébred 
fel a hajnali 8 órás előadások látogatására, ő 
szerdán arra nyithatta tágra a szemeit, hogy az 
O M h o n l a p j á r a végre f e l k e r ü l t az a 
törvénytervezet, amely számos vita, félelem és 
harc kiváltója volt az elmúlt 3 évben. A 
felsőoktatás kardinális átalakításának szüksé-
gességéről mindenki egyetértett, azonban a 
méreteiről és a pontos módjáról számtalan 
elképzelés született. A mindenkori kormány az 
un. Bologna-folyamat lépcsőzetes átalakítását 
kezdte el, amely során a cél a magyar felsőoktatás 
beintegrálása lett az Európai Felsőoktatási és 
Kutatási Térségbe a többciklusú képzés 
bevezetésével, a kreditrendszerre való áttéréssel a 
hallgatói mobilitás támogatására és az európai 
együt tműködés kialakítására a minőség-
biztosításterén. 

A viták elsősorban arról szóltak, hogy szükséges-
e a porosz rendszerről a jóval liberálisabb angol-

1 szász módszerre való áttérés, főleg az oktatókat 
előszeretettel lelövő amerikai példa tükrében. 
Továbbá nem jár-e majd az egész folyamat a 
mindig is kiváló magyar felsőoktatás szétzilá-
lásával, lerontásával, és nyugat-európai és amer-
ikai mintára a társadalmi szekularizáció felerősö-
désével. A globalizációs folyamat részeként 
tekintették azt, hogy kialakul egy zárt, önmagát 
újratermelő elitnek a képzése és a felsőoktatás 
ma még prominens intézményeinek zöme átáll a 
széles nép tömegek tömegok ta t á sá ra , és 
vásárlókat nevel. Hogy ebből mi igaz és mi 
valósul meg, azt a jövő fogja eldönteni. 
Mindenesetre a mostani törvénytervezet két 
markáns téren, szervezetileg és alapelvileg hoz 
újat a katedrák falai közé. 
Az eddigi első diploma ingyenes megszerzése 
helyett, mindenkor egy diploma válik államilag 
finanszírozottá. Ezzel is ösztönözve és esélyt 
nyújtva arra, hogy minél többen vegyenek részt a 
képzésekben, hiszen a törvény pontosan 
megfogalmazott célja az egész életen át való 
tanulás feltételeinek megteremtése. Ennek 
megfelelően a képzési terveket 3 ciklusra 
bontották le. így lesz egy 3 éves alapképzés erre 

2 éves mesterképzés és az igényeknek 
megfelelően egy 3 éves doktori képzés a cím 
megszerzéséért, amelyek után külön-külön 
d ip loma jár. Az egyes sz in tekről való 
továbblépéshez újabb felvételi eljárásra lesz 
szükség, melynek követelményét az adott intéz-
mény határozza meg. Jelentős változás még, 
hogy a középfokú C nyelvvizsga már csak az 
alapképzés diplomájához elég, mester esetén 
szakmai vagy felsőfokú kell. A diplomák ettől 
függően a BA (Bachelor), MA (Master), Phd és 
DLA (Doctor of Liberal Arts) minősítéssel 
lesznek ellátva. Ez azt jelenti, hogy lesz olyan 
jogász, közgazdász és orvos, aki 3 éves, lesz, aki 5 
vagy 8 éves tanulmányokat folytatva helyez-
kedik el. Ami jelentősen felborzolhatja a 
kedélyeket, az az, hogy a törvénytervezet előírja 
az államilag finanszírozott hallgatok arányainak 
megoszlását mégpedig úgy, hogy alapképzésre 
50%, mester és doktor képzésre 25-25% 
kerülhet. 
A másik döntő változás az egyetemek és 
főiskolák irányító testületében lesz. A képzési és 
kutatási feladatokat továbbra is az egyetem 
oktatóiból álló Tanács, új nevén a szenátus intézi 
majd, azonban a tényleges irányítás átkerül majd 
egy vegyes bizottság, az irányító testület kezébe. 
Ez a szerv dönt az intézményfejlesztési tervről, 
amely átfog miden gazdasági, szervezeti 
együttműködési és költségvetési kérdést. Ennek 
elnöke a mindenkori rektor tagjai pedig az 
oktatók (egyet a hallgatók delegálnak) és a 
kormány áítal küldött tagok. Létszáma a 
hallgatók számától függően 5000 alatt 5, 5-
15.000 között 7, 15.000 felett pedig 9 lesz. És 
azért mondom, hogy lesz, mert ez még mind csak 
tervezet, számos vitán kell még átmennie 
országos, egyetemi és parlamenti szinten is, 
hiszen ilyen jelentős döntéseket felelősség-
teljesen lehet csak meghozni. Másfelől, hála a jó 
öreg felmenő rendszernek engem még ez a 
szabályozás nem érint. De remélem, hogy a 
többiek számára is csak számtalan lehetőséget és 
hasznot fog nyújtani. 

t olyan békések a buddhista szerzete: 
i/^' ! ts f ! & a i is 
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Mit is csináljak... 
Ez a hónap is számos kikapcsolódási 
lehetőséget tartogat a számunkra. Lássuk tehát 
az e havi ajánlatot! 
A színház novemberi műsora tele van zenés 
darabokkal. Első Pillangókisasszony című 
Puccini opera. A történet Japánban játszódik, 
főhőse Cso-cso- szán a kis gésa megható, 
hűséges szerelméről szól. Kálmán Imre 

fel operet t jét , a Csárdáskirálynőt a vidám, 
r komikus helyzetek kedvelőinek figyelmébe 
„ ajánlom. Nov. 13-án Szegedi Jazz Napok 
p keretében lép fel a Jan Garbarek Group. Szegedi 

Kortárs Balett előadásában nov. 19.-21. között 
lesz látható A csodálatos mandarin és a Tavaszi 
áldozat. A csodálatos mandarin című Bartók 
balettet már sokan és sokféle módon próbálták 
színre vinni, így kíváncsian várom Juronics 
Tamás milyen új nézőpontból közelíti meg a 
darabot. Végül, de nem utolsó sorban Anconai 
szerelmesek, zenés komédia. 
A kari férfi kosárcsapat nov. 17-én játszik az 

AOK csapata ellen Topolyán, a Juhász Gyula 
sportcsarnokában. 
A JATE Klubban nov. 12-én Másfél, 19-én Korai 
Öröm együttes koncertje lesz. Nov. 16-án Hobo 
Faludy- estje lesz „Ballada a senki fiáról" 
címmel. Ismét jogász buli nov. 17-én. 
A SZOTE Klubban nov. 10-én III. éves jogászok 
évfolyam bulija lesz, természetesen n e m e s i 
III. éveseknek. Nov. 16-án Nyers együttes, n 
30-án Emilio koncertezik a klubban. Nov.23-án 
WAN2 fesztivál. 
Most került bemutatásra két folytatás is 
mindkettő habkönnyű vígjáték kategóriában 
tartozik. Egyik a Neveletlen hercegnő 2., amely 

' az első rész pontos folytatása, mint történetileg, 
mint stílusban egyaránt. A másik film a Már 
megint bérgyilkos a szomszédom. Ez már 
gyengébb folytatása az első résznek. Erőltetett 

I poénok és elég lapos sztori. Egyébként magyar 
vonatkozása is van a filmnek, a rosszfiúk most 

egy magyar gengszter család. Még mindig a 
vígjátékot kedvelőknek ajánlom Ben Stiller új 
filmjét: Kidobós- Sok flúg disznót győz. A sztori 
a már jól ismert „bénákból is lehet bajnok" 
recept alapján készült. Egy furcsa játékot akar 
megnyerni egy amatőr csapat a vér profik 
ellenében. Jó poénok és vicces szituációk egy kis 
sporttal fűszerezve. Mészáros Mártának most 
játsszák a mozikban A temetetlen halott című 
filmjét. A történet Nagy Imre utolsó pár évét 
öleli föl. Az eseményeket a főhős szemszögéből 
látjuk. Ez az érdekes, teljesen szubjektív 
nézőpont által Nagy Imrét, nem mint 
politikust, hanem mint embert kívánja 
bemuta tn i . A tűzben edzet t férfi egy 
alkoholista, volt FBI-os férfiról szól, akit egy 
gazdag kislány őrizetével bíznak meg. A testőr 
és a kislány között apa-lánya viszony alakul ki. 
Mexikóban történt sorozatos emberrablások 
áldozata lesz a lány, erre egyszemélyes 
bosszúhadjárat indul a gyilkosok ellen. 
Érzelmekre ható, feszültséggel teli film, 
akciójelenetekkel megtűzdelve. A zenéje 
szuper. 

Jó szórakozást mindenkinek! 

(Köszönet Benkő Mar i annak a mozis 
tippekért.) 

Buda Zsuzsanna 

Mit csinálsz, ha már huszadszor fagy le a rendszer? Ctrl+Alt+kalapács! 



A halál záloga 
Hát, csajok, ha ti Tom Cruisetól a Top Gunban 
hozott vagányul szexi, hófehér egyenruhás 
hódí tó f iguráját vár já tok el, akkor ez 
alkalommal csalódást fog okozni nektek. A 
filmen ezt a karaktert mindössze pár pillanatig 
láthatjuk a morcosan aranyos Jason Statham 
révén, mivel Tom eddig még nem látott 
formáját hozza: az ősz hajú, borostás, 
egzotikusan elegáns szürke selyemöltönyt 
viselő vérprofi bérgyilkost. 
A meglehetősen sűrített tempójú filmben egy 
hétköznapi taxisofőr (Jamie Foxx) és a kocsiját 
egy éjszakára kibérlő gyilkos sorsa fonódik 
össze este hat és hajnali négy óra között. A 
bérgyilkos öt ember megölését tervezi gyors 
egymásutánban hajnali gépe indulásáig a 
taxisofőr saját vállalkozásának beindítására 
gyűjt. Egyre több derül ki beszélgetéseikből: 
múltjuk, titkaik és vágyaik és ez éppen elég, 
hogy kegyetlen igazságokkal szembesítsék 
egymást. 

A legmegkapóbb a kemény, de egy pillanatra 
fáradtnak és fásultnak tűnő ügyésznő figurája 
(Jada Pinkett Smith), aki szintén utasként 
keveredik a taxiba, és igen rövid idő alatt igen 
közel kerül annak sofőrjéhez, olyannyira, hogy 
meg is tud nyílni előtte. Hát igen, egy újabb 
bizonyíték arra, hogy egy véletlen találkozás 
m i l y e n k e l l e m e s é s k e l l e m e t l e n 
következményekkel járhat... 
Ki kell emelni a film egyedi atmoszféráját: a 
fojtogató, éjszakai Los Angeles utcákon 
kóborló, világító szemű farkasaival, felkapott 
klubjaival és hangulatos jazzkocsmáival 
sz in tén szereplőjévé válik a f i lmnek . 
Meghatározóak a város fényei: a napkelte színei 
és felülről fényképezett éjszakai város. A film 
pontosan komponált: a színes, mozaikszerű 
képek sorozata szokatlanul életközelivé teszi a 
cselekményt. A hihetetlenül változatos zene 
(Paul Oakenfoldtól a kubai népzenéig) pedig 
hűen követi a történet ritmusváltásait és a 
szereplők lelkiállapot-változásait. 

Jagodics Ivett 

il started like any other night 
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Szegedi Tudományegyetem 
Egyetemi Ajándékbolt 

Irinyi F é n y m á s o l ó és 
N y o m t a t ó Szalon 

Minőségi másolás, nyomtatás pillanatok alatt... 

Decemberi akciónk! 
150 oldal fölötti 

egyszeri fénymásolás 
esetén 

6 Ft / oldal 
S Z T E Irinyi Épület Tisza L. krt. 103. 

,4: Irinvi udvarban a III Lépcsőház, alapsor 
N v i t v a t a r t á s : 

H é t f ő - C s ü t ö r t ö k 8 .00 - 18.00 OCé 
P é n t e k 8 .00 - 16 .00 

^ Issz 
autósiskolájában 
mint élni tudni! 

3 0 % •os adóvisszalérítés s 
diakkedvezmény, tankönyv, részletfizetés 

Tanfolyamok 
kéthetenként indulnak 
Vitéz u. 13-15. Tel.: 422-335 
«v«.jtkabcut>t.bu jtktbcubtiavDct.hu ouv< 

Békés, boldog ünnepeket kívánunk! 

KEPESBOLT 
karácsonyi képeslapok, 

rácsonyi ajándéktárgyak); 
csomagolok 

keretezett k é p e l ^ o s z t e r e k 
(005. évi asztali-, fali- és zsebnaptára 

- s z ó t á r ^ b d b n o k 
iHallgatoi könyvutalványl elfogadunk, 
Jf I 
JESBOLT - A Nagyáruház passzázs sora 
' ptHpi iU 

AJÁNDÉKOZÓN - ATESCO Á r i a z h a | 
H-Szo: 9-21 V: 9-18 " 

[SZTERBOLT - A Nagyáruház passzázst 
H-Pi 8.30-19 Szo: 9-13 

w.kepesbolt.hu, info(£ kepesbol btuM 

• Karácsonyi akciónk: 

^ Egyetemi 
ajándékcsomag 
(címeres fehér póló, üvegbögre, 

toll, tolltartó, kulcstartó, mobiltartó) 

" " " 2 9 9 0 . -

SZEGED NAGYÁRUHÁZ, PASSZÁZS 
I I Telefon: 30/380-1979 

'•VEGt'" E-mail: ajandekbolt0univ.kht.u-5zeged.hu 
Nyitva tartás: H-P: 9:30-18:00, Sz: 9:30-12:30 



az útiTARSUNK! 

Töltsd fel a diákod! 
Vásárolj és flssn a diákigazolványoddal kódvózmónyoózn.' OO oo 

Féléves akcióink: 
Coca-Cola 
(Irinyi udvarion és lOVTTX főépületben tô '.Vató automatákból' 180Ft helyett 150 Ft 
Fénymáso lás 
BTK 1 MISIML JCYTTK tnktOurt >, 

8Ft helyett 6Ft 
Egyetemi Könyv és Jegyzet 
(Vltéa utcai JagyactboUbani , 
5% kedvezmény 
Havonta TÁRGYNYEREMÉNY SORSOLÁS 
a d iák igazolványukat az 
IRINYI rÉNYMASOLÓSZALONBAN foltöltök kSzSttí 
Akcióink «s*k dlóklóssalnónnral tértónó Msssós ssstón ZOOS cUc H-lg óinón/sssk.' u c h r a r b e f S z a t a ameMeítí 

Helyi-, távolsági menetrendi infóért hívd: 
(62) 550-166; (62) 550-160-as számokat. 

Közönségkapcsolatok Irodája 
(62) 550-180, ahol utazással kapcsolatos 
kérdéseidre választ kapsz. 

www.tiszavolan.hu • tvpublic@tiszavolan.hu 
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A SZEGEDI TUDOMÁNYEGYETEM 
ÁLLAM- É S JOGTUDOMÁNYI K A R HALLGATÓI ÖNKORMÁNYZATA ÉS 

A III . É V E S JOGHALLGATÓK 
SZERETETTEL MEGHÍVJÁK ÖNT AZ 

58. Szegedi Jogászijaira 
2 0 0 4 . NOVEMBER 2 6 . (PÉNTEK) 1 9 ÓRÁRA, 

a HUNGUEST FORRÁS SZÁLLÓBA 
( S Z E G E D , SZEMT-GYÖRGYI ALBERT U. 1 6 - 2 4 . ) 

Sztárvendég: 

Cotton Club Singers 
BELÉPŐJEGYEK ÁRA: VACSORAS JEGY: 3.500 PT 

SÉTÁLÓS JEGY: 1.800 FT 

A JEGYEK ELŐVÉTELBEN MEGVÁSÁROLHATÓK A S Z T E Á j T K H Ö K I R O D Á N ISZEGED, TISZA LAJOS KRT. 54.) 2004. NOVEMBER 15-TŐL 

BELÉPÉS CSAK PECSÉTTEL ELLÁTOTT MEGHÍVÓVAL ÉS ALKALOMHOZ ILLÓ ÖLTÖZÉKBEN LEHETSÉGES. 

>8. Szegedi Jogászbáf 
2 0 0 4 . NOVEMBER 2 6 . 

SZEGED 
FORRÁS SZÁLLÓ 

A B Á L H I V A T A L O S F Ő T Á M O G A T Ó I : 

Rádió88 

oriflame 

BACARDIJ 

KJK^KERSZÖV 

Ma 


